
  

 

 

   

 
 
 
 
 

Otázka týdne 
Od kdy se stanu státním pojištěncem, jestliže chci po 
dosažení důchodového věku zůstat nadále v zaměstná-
ní a ani zatím nepodávat žádost o důchod? Souvisí  
s tím pro mě nějaké povinnosti ve vztahu k pojišťovně 
nebo zaměstnavateli? 

Odpověď 
Stát je plátcem pojistného na zdravotní pojištění za poži-
vatele důchodu z důchodového pojištění. Státním pojiš-
těncem se tedy nestanete dnem, kdy dosáhnete věku pro 
odchod do důchodu, ani dnem podání žádosti o důchod. 
Podstatné je přiznání důchodové dávky. Státním pojištěn-
cem je i ten, kdo naopak nedosáhl důchodového věku, ale 
je poživatelem předčasného starobního důchodu nebo tzv. 
předdůchodu. 

Na platbu pojistného státem má pojištěnec nárok od doby 
přiznání důchodu až do doby, kdy je mu případně roz-
hodnutím důchod odejmut (jde totiž o nejen důchody 
starobní, ale i invalidní, vdovské/vdovecké a sirotčí). Za 
poživatele důchodu je pro účely zdravotního pojištění po-
važován pojištěnec i v měsících, kdy mu výplata důchodu 
nenáleží (tj. v měsících, kdy je mu důchod přiznán, ale 
není vyplácen). 

Jestliže budete nadále pokračovat v práci i po dosažení 
důchodového věku a zatím ani nežádáte o důchodovou 
dávku, nemáte v souvislosti se zdravotním pojištěním žád-
né povinnosti ani ve vztahu ke své zdravotní pojišťovně, 
ani ke svému zaměstnavateli. Na vaší situaci se totiž nic 
nemění. Budete nadále běžným pojištěncem, za kterého 
odvádí pojistné na zdravotní pojištění zaměstnavatel.  

Pokud byste si ale v době trvání zaměstnání o důchod po-
žádal, tak musíte zaměstnavatele informovat ve chvíli, kdy 
vám bude důchod přiznán. To budete muset samozřej-
mě doložit platným rozhodnutím o přiznání důchodu. Za-
městnavatel pak musí tuto skutečnost, na základě které 
vzniká povinnost státu platit za vás pojistné, oznámit zdra-
votní pojišťovně, tj. musí vás přihlásit jako státního pojiš-
těnce. Pojistné na zdravotní pojištění za vás následně bude 
platit souběžně jak stát, tak zaměstnavatel. 

Vlastimil Sršeň, tiskový mluvčí 
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Hradí za vás úřad práce sociální a zdravotní 
pojištění? 
19.11.2020 | Michal Bureš, Finance.cz 
Kolem toho, co za vás hradí úřad práce, je stále mnoho 
nejasností. Pojďte se tedy podívat, co získáte (a na jak 
dlouho) při registraci na úřadě práce. Úhradu sociální-
ho či zdravotního pojištění? 

Zvažujete se evidovat na úřadě práce? Nebo jste tam již 
jako doma a není vám jisté, co za vás odvádí? Tak se podí-
vejte, co všechno za vás úřad práce hradí. Jestliže jste neza-
městnaní, tak se vám jistě hodí každá koruna 

Zdroj: Shutterstock 

Odvádí úřad práce za vás sociální pojištění? 
Na úřadě práce za vás nikdo neplatí sociální pojiště-
ní. Přestože kolují zvěsti na internetu i v hospodách, že 
tomu tak je. 

U některých dávek (například mateřská) je navíc nutné 
po určitou dobu odvádět sociální pojištění. Tudíž jestli 
plánujete miminko a nemáte odvedeno sociální pojištění 
nutné pro nárok na peněžitou pomoc v mateř-
ství, tak bychom doporučovali si odvádět sociální pojištění, 
i pokud se dostanete na úřad práce. 

Jestliže přecházíte mezi jednotlivými zaměstnáními nebo 
se rozhodujete o začátku podnikání, tak si můžete platit 
sociální pojištění sami i během registrované doby na úřadu 
práce. Ale rozhodně není placení sociálního pojištění na 
úřadě práce povinné. 

Minimální měsíční odvod dobrovolného důchodového po-
jištění činí 2 439 Kč v roce 2020. Tato částka se aktualizuje 
každý rok a vypočítá se jako 28 % ze čtvrtiny průměrné 
mzdy pro účely sociálního pojištění. 

Jestliže podnikáte (jako OSVČ) a chystáte se nastupovat do 
práce a nechcete si přerušovat živnost, tak váš minimální 
odvod sociálního pojištění bude činit v roce 2020 
2 544 Kč měsíčně. 

Kdy se počítá doba strávená na úřadě práce do starob-
ního důchodu? 
Doba strávená na úřadě práce se vám započítává do od-
pracované doby starobního důchodu jen v některých 
případech: 

 Doba evidence na úřadu práce, kdy pobíráte pod-
poru v nezaměstnanosti. 

 Doba evidence na úřadu práce, kdy nepobíráte podpo-
ru v nezaměstnanosti, se započítává jako náhradní doba 
pojištění maximálně v rozsahu 3 let. Nicméně do 55 let se 
započítává maximálně 1 rok. 

Náhradní doba evidence na úřadu práce se zjišťu-
je zpětně ode dne vzniku nároku na důchod. 

Odvádí úřad práce za vás zdravotní pojištění? 
Jestliže se registrujete na úřadě práce, tak za vás bude 
alespoň odvádět zdravotní pojištění. To vám může ušet-
řit mnoho starostí, protože odvádění zdravotního pojiš-
tění je povinné. 

Jak dlouho za vás bude úřad práce odvádět zdravotní 
pojištění? 
Zdravotní pojištění za vás úřad práce odvádí po celou 
dobu evidence, tedy jestliže např íklad váš př íjem z 
brigády nepřesáhne stanovený limit pro odvody pojištění 
(u dohody o pracovní činnosti je limit 2 999 korun), v 
těchto případech odvádíte zdravotní i sociální pojištění vy 
a váš zaměstnavatel. Zdravotní pojištění za vás úřad práce 
přestane platit po vyřazení z evidence. Tedy pokud si 
najdete nové zaměstnání nebo budete vyřazeni z evidence 
pro nedodržení zákonných podmínek (nenahlášení přivý-
dělku, nechození na dohodnuté schůzky, nedodržování 
termínů apod.). 

Za některé skupiny (studenti, lidé na rodičovské dovolené 
a další) odvádí zdravotní pojištění stát. 
Jestliže nejste registrovaní na úřadě práce a nepodnikáte, 
tak musíte platit alespoň minimální odvod zdravotního 
pojištění pro osoby bez zdanitelných příjmů (OBZP), 
který v roce 2020 činí 1 971 Kč. Jestliže podnikáte jako 
OSVČ, tak minimální měsíční odvod zdravotního po-
jištění v roce 2020 činí 2 352 Kč měsíčně. 

Mohu mít brigády, když jsem evidován na úřadu prá-
ce? 
Brigády na úřadu práce jsou povoleny, ale nesmíte pobí-
rat podporu v nezaměstnanosti ani jiné dávky z úřadu 
práce. J estliže jste ale pouze vedení (nebo místo pod-
pory si chcete přivydělávat) v evidenci, tak si můžete 
měsíčně vydělat až polovinu minimální mzdy, tedy až  
7 300 korun. Můžete pracovat jako zaměstnanec či na 
dohodu o pracovní činnosti. Na dohodu o provedení 
práce pracovat v evidenci ÚP nemůžete.  

Kde je nejbližší úřad práce? 
Kde je váš nejbližší úřad práce snadno zjistíte na strán-
kách Ministerstva práce a sociálních věcí, kde si může-
te v přehledné mapě najít "ten svůj", tedy jeho krajskou 
pobočku či kontaktní pracoviště. 

Ať již plánujete krátkodobý či dlouhodobý pobyt na úřa-
dě práce, tak jej rozhodně doporučujeme. Můžete se tam 
setkat se zajímavými nabídkami práce a rovněž vám 
ubude starost s odvody zdravotního pojištění. Nicméně 
doporučujeme dodržovat všechny podmínky a instrukce, 
které vám na úřadu práce dají, abyste zbytečně nebyli  
z evidence vyřazení. Přejeme mnoho štěstí při hledání 
pracovního místa. 
Zdroj: https://www.finance.cz/523409-urad-prace-socialni-a-
zdravotni/ 

Dosáhl důchodového věku, ale do důchodu 
nejde. Platí za něj i tak stát pojistné? 
I v důchodovém věku zůstává v zaměstnání. Může se 
i tak stát státním pojištěncem, za kterého hradí stát 
zdravotní pojištění? 

Jak upozorňuje Všeobecná zdravotní pojišťovna, stát je 
plátcem pojistného na 
zdravotní pojištění za 
poživatele důchodu z 
důchodového pojištění. 
Státním pojištěncem 
se tedy nestane člověk 
dnem, kdy dosáhnete 
věku pro odchod do dů- 

https://www.finance.cz/autori/michal-bures/
https://www.finance.cz/duchody-a-davky/vse-o-duchodech/starobni-duchody/dobrovolna-ucast-na-duchodovem-pojisteni/
https://www.finance.cz/duchody-a-davky/vse-o-duchodech/starobni-duchody/dobrovolna-ucast-na-duchodovem-pojisteni/
https://www.finance.cz/532764-vyrazeni-z-evidence-uradu-prace/
https://www.finance.cz/517613-dobrovolne-duchodove-pojisteni/
https://www.finance.cz/517613-dobrovolne-duchodove-pojisteni/
https://www.uradprace.cz/
https://www.podnikatel.cz/clanky/odpocty-u-pojistneho-na-zdravotni-pojisteni-o-co-jde-a-koho-se-tykaji/
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s omezením vydělávat legálně, a to v tzv. (s evidencí ucha-
zečů o zaměstnání) nekolidujícím zaměstnáním. 

Kdy si můžete přivydělat legálně? 
Po skončení podpůrčí doby (která činí 5 měsíců u uchazečů 
o zaměstnání do 50 let věku, 8 měsíců u uchazečů o za-
městnání nad 50 a do 55 let věku a 11 měsíců u uchazečů 
o zaměstnání nad 55 let věku, přičemž rozhodující je věk 
uchazeče o zaměstnání dosažený ke dni podání žádosti 
o podporu v nezaměstnanosti), tedy po vyčerpání nároku 
na sociální dávky, pokud si sám práci nesehnal, úřad práce 
mu zaměstnání nezprostředkoval, nebo sám nezačal podni-
kat, si však uchazeč o zaměstnání může vydělávat zcela 
legálně, ale má to svá omezení, jak si ukážeme. 

Dále si mohou uchazeči o zaměstnání legálně přivydělá-
vat, pokud jim nárok na podporu vzniká až později po 
registraci na úřadu práce (s ohledem na odklad vzniku 
nároku na podporu v nezaměstnanosti, protože jim bylo 
v posledním zaměstnání vyplaceno odstupné, odbytné nebo 
odchodné). Podobně to platí i pro uchazeče o zaměstnání, 
kteří z důvodu opětovného zařazení do evidence uchazečů 
úřadem práce nemají nárok na podporu v nezaměstnanosti. 

Jaká jsou výdělková omezení, když jste na pracáku? 
Za určitých podmínek není výkon výdělečné činnosti 
v závislé činnosti (v nekolidujícím zaměstnání) překážkou 
přijetí do evidence nezaměstnaných na úřadu práce nebo 
jejího trvání. I jako uchazeč o zaměstnání, tedy nezaměst-
naný registrovaný úřadem práce, který nepobírá podporu  
v nezaměstnanosti, tak vlastně můžete být zaměstnáni  
a s omezením si vydělávat. Podnikání –��samostatná výdě-
lečná činnost –��je však nepřípustné. 

Zařazení a vedení v evidenci uchazečů o zaměstnání totiž 
nebrání výkonu činnosti na základě pracovního nebo slu-
žebního poměru, pokud měsíční výdělek nepřesáhne polo-
vinu minimální mzdy, nebo výkon činnosti na základě do-
hody o pracovní činnosti (už ne dohody o provedení prá-
ce), pokud měsíční odměna nebo odměna připadající na 
1 měsíc za období, za které přísluší, nepřesáhne polovinu 
minimální mzdy. (V případě výkonu více činností se výděl-
ky sčítají.) 

Základní podmínkou tedy je, že měsíční výdělek zaměst-
nance, který je současně uchazečem o zaměstnání, nepře-
sáhne v roce 2020 částku 7300 Kč a příští rok 2021 sumu 
7600 Kč (a samozřejmě, zdůrazněme to raději ještě jednou, 
to, že uchazeč o zaměstnání nepobírá podporu v nezaměst-
nanosti, neboť nárok na ni není, pokud uchazeč o zaměst-
nání vykonává zákonem povolené nekolidující zaměstnání). 

Jaká jsou další pravidla nekolidujícího zaměstnání? 
Nekolidující zaměstnání je výhodné zejména pro ty ucha-
zeče, kterým vůbec nevznikl nárok na podporu v nezaměst-
nanosti nebo jim uplynula podpůrčí doba pro její poskyto- 

chodu, ale ani dnem, kdy podá žádost o důchod.  

Autor: Depositphotos.com, podle licence: Rights Managed 
Podstatné je přiznání důchodové dávky. Státním pojištěn-
cem je i ten, kdo naopak nedosáhl důchodového věku, ale 
je poživatelem předčasného starobního důchodu nebo tzv. 
předdůchodu, uvádí VZP.  

Na platbu pojistného státem má pojištěnec nárok od doby 
přiznání důchodu až do doby, kdy je mu případně rozhod-
nutím důchod odejmut (jde totiž o nejen důchody starobní, 
ale i invalidní, vdovské/vdovecké a sirotčí). Za poživatele 
důchodu je pro účely zdravotního pojištění považován po-
jištěnec i v měsících, kdy mu výplata důchodu nenáleží 
(tj. v měsících, kdy je mu důchod přiznán, ale není vyplá-
cen). 

Pokračuje v práci i po dosažení důchodového věku 
Jestliže bude člověk nadále pokračovat v práci i po dosaže-
ní důchodového věku a zatím ani nežádá o důchodovou 
dávku, nemá v souvislosti se zdravotním pojištěním žádné 
povinnosti ani ve vztahu ke své zdravotní pojišťovně, ani 
ke svému zaměstnavateli. Bude nadále běžným pojištěn-
cem, za kterého odvádí pojistné na zdravotní pojištění za-
městnavatel.  

Pokud by si ale v době trvání zaměstnání o důchod požá-
dal, tak musí zaměstnavatele informovat ve chvíli, kdy mu 
bude důchod přiznán. To bude nutné doložit platným roz-
hodnutím o přiznání důchodu. Zaměstnavatel pak musí tuto 
skutečnost, na základě které vzniká povinnost státu platit 
za vás pojistné, oznámit zdravotní pojišťovně, tj. musí jej 
přihlásit jako státního pojištěnce. Pojistné na zdravotní 
pojištění za ně následně bude platit souběžně jak stát, tak 
zaměstnavatel. 
Zdroj: https://www.podnikatel.cz/clanky/dosahl-duchodoveho-
veku-ale-do-duchodu-nejde-plati-za-nej-i-tak-stat-pojistne/?
utm_source=www.seznam.cz&utm_medium=sekce-z-
internetu#dop_ab_variant=458100&dop_req_id=sPr3anHdLNH
-202011241332&dop_source_zone_name=hpfeed.sznhp.box 

Lidé registrovaní na úřadu práce si mohou  
od roku 2021 přivydělat více. 

TOMÁŠ ZILVAR, 26.11.2020 
Uchazeči o zaměstnání nepobírající podporu v neza-
městnanosti si budou moci přivydělat o 300 Kč hrubého 
více. Až 7600 Kč měsíčně v nekolidujícím zaměstnání. 

Není žádným tajemstvím, že si tzv. nezaměstnaní čili ucha-
zeči o zaměstnání registrovaní v evidenci úřadu práce na 
černo přivydělávají, a to i když pobírají podporu v neza-
městnanosti. Ale po skončení vyplácení podpory (tj. po 
vyčerpání tzv. podpůrčí doby), nebo i od samého počátku 
registrace úřadem práce, pokud jim nárok na podporu před 
zařazením do evidence uchazečů o zaměstnání zaměstná-
ním nebo jinou výdělečnou činností dobu důchodového 
pojištění nevznikl (například protože nezískali v posled-
ních 2 letech v délce alespoň 12 měsíců) si mohou s 

Autor: Dalibor Z. Chvátal  


















